DECLINATIO  PRIMA

    Η Α΄ κλίση της Λατινικής γλώσσας περιλαμβάνει ονόματα ΑΡΣΕΝΙΚΑ  και  ΘΗΛΥΚΑ  μόνο, με τις εξής καταλήξεις:

 ΑΡΣΕΝΙΚΑ   &    ΘΗΛΥΚΑ                

	      
	Singularis              
	Pluralis    

	Nom.  
	-a
	-ae

	Gen.    
	-ae
	-arum

	Dat.     
	-ae
	-is

	Acc.     
	-am
	-as

	Voc.     
	-a
	-ae

	Abl.     
	-a
	-is


     

ΔΙΑΚΡΙΣΗ ΓΕΝΟΥΣ
   
	Από τα ονόματα της Α’ κλίσης ΑΡΣΕΝΙΚΑ είναι μόνο τα παρακάτω προσηγορικά: poeta -ae (= ποιητής), nauta -ae (= ναύτης), agricola -ae (= γεωργός), scriba -ae (= γραφέας), incola -ae (= κάτοικος) και τα φυσικού γένους αρσενικά Κύρια, π.χ. Nasica -ae.

ΙΔΙΟΜΟΡΦΙΕΣ

1.	Τα ΘΗΛΥΚΑ πρωτόκλιτα dea-ae ( = θεά) και  filia -ae ( = κόρη), σχηματίζουν τη ΔΟΤΙΚΗ και ΑΦΑΙΡΕΤΙΚΗ του πληθυντικού εκτός από τις καταλήξεις σε  -is  και σε -abus για να μη συγχέονται με τις αντίστοιχες καταλήξεις των αρσενικών δευτεροκλίτων deus -i (= θεός) και filius -i (= γιος).
	dea  deis & deabus,  filia  filiis & filiabus

2. Υπάρχουν μερικά πρωτόκλιτα επηρεασμένα από την Ελληνική γλώσσα:  
	π.χ. Aeneas -ae.  ΠΡΟΣΟΧΗ!  Αιτιατική ενικού Aene-am και Aene-an. Επίσης το familia (= οικογένεια) στη Γενική ενικού έχει κατάληξη κανονικά -ae, αλλά και -as (αρχαϊκή κατάληξη όμοια με την ελληνική γλώσσα) στις φράσεις pater familias (= οικοδεσπότης), mater familias (= οικοδέσποινα).	


DECLINATIO  SECUNDA
Η  Β’ κλίση της Λατινικής γλώσσας, περιλαμβάνει ονόματα και των τριών γενών με τις εξής καταλήξεις:
SINGULARIS 
	
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ 
&
ΘΗΛΥΚΑ
	ΑΡΣΕΝΙΚΑ
	ΟΥΔΕΤΕΡΑ

	Nom.
	-us
	-er
	-um

	Gen.
	-i
	-i
	-i

	Dat.
	-o
	-o
	-o

	Acc.
	-um
	-um
	-um

	Voc.
	-e
	-er
	-um

	Abl.
	-o
	-o
	-o


PLURALIS
	Nom. 
	-i 
	 -i  
	 -a

	Gen.
	-orum   
	 -orum 
	 -orum 

	Dat.
	-is  
	-is 
	-is 

	Acc. 
	-os   
	-os 
	 -a

	Voc. 
	-i  
	-i   
	 -a

	Abl. 
	-is 
	-is  
	-is  



ΔΙΑΚΡΙΣΗ ΓΕΝΟΥΣ

	Από τα σε   -us  δευτερόκλιτα, ΘΗΛΥΚΑ είναι τα ονόματα δένδρων, καρπών και θάμνων καθώς και τα ονόματα πόλεων.
   π.χ ficus -i (= συκιά & σύκο), Ephesus -i (= η Έφεσος).

ΙΔΙΟΜΟΡΦΙΕΣ
1.	Όλα τα σε  -er  δευτερόκλιτα είναι ΑΡΣΕΝΙΚΑ. Αρχικά έληγαν και αυτά σε   -us, το οποίο όμως απέβαλαν με την πάροδο του χρόνου.
	π.χ. puer  -us  puer
2.	Aπό τα σε -er δευτερόκλιτα,  αυτά στα οποία προηγείται της κατάληξης φωνήεν, διατηρούν το - e - κατά την κλίση. Αυτά όμως στα οποία προηγείται σύμφωνο το συγκόπτουν.
	ΕΞΑΙΡΟΥΝΤΑΙ και διατηρούν το - e - κατά την κλίση τα παρακάτω ονόματα:
                                 	vesper -i      (= δειλινό)
                                  	socer-i         (=πεθερός)   	
                                	gener -i       (= γαμπρός) 
				            liberi-orum (=παιδιά)

3.	Στη  Β’ κλίση υπάγεται και το μοναδικό σε  -ir όνομα, γένους αρσενικού,  vir, viri  (= άνδρας)
	
	Sngularis
	Pluralis

	Nom. 
	vir 
	viri

	Gen. 
	viri 
	virorum

	Dat.
	viro 
	viris

	Acc.
	virum 
	viros

	Voc.
	vir
	viri

	Abl.  
	viro 
	viris


4.	Κλίση του  Β’ κλιτου  deus -i (= θεός)
	
	Sngularis
	Pluralis

	Nom. 
	deus
	dei & dii & di

	Gen
	dei 
	deorum &  deum

	Dat.
	deo  
	deis & diis & dis

	Αcc. 
	deum    
	deos

	Voc. 
	 deus  &  dive (& dee)
	dei & dii & di

	Abl. 
	deo 
	deis & diis & dis


 
5.	Τα υπερδισύλλαβα ΑΡΣΕΝΙΚΑ ΚΥΡΙΑ ονόματα που λήγουν σε  -ius /-ii και τα ΟΥΔΕΤΕΡΑ σε -ium /-ii, και το προσηγορικό αρσενικό filius -ii συναιρούν πολλές φορές την κατάληξη της γενικής  σε  -i .
	π.χ.	consil-ium, consil-ii  consil-i  (= σκέψη, σχέδιο)
        		Vergil-ius, Vergil-ii  Vergil-i
			fil-ius, fil-ii  fil-i (= ο γιος)

6.	Η κλητική ενικού των σε  -us ονομάτων λήγει κανονικά σε -e.  
Κατ’ εξαίρεση λήγει σε  -i  (από συναίρεση του  -ie ):
	α) Στα κύρια ονόματα που λήγουν σε  -ius:
	π.χ.  Vergilius    Vergil-i 
	β) Στο όνομα filius   fil-i 

Σημείωση: Παρόμοια σχηματίζεται στην κλητική ενικού του αρσενικού γένους η κτητική αντωνυμία   του α' προσώπου για 1 κτήτορα: meus  mi

7.	Η γενική πληθυντικού λήγει κανονικά σε -orum. Κατ' εξαίρεση λήγει σε  -um: στα ονόματα  νομισμάτων, μέτρων, και σταθμών.
	π.χ. sestertius  sesterti-um  (αντί   sestertiorum)
